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Komisji Budżetu 
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Zapis stenograficzny jest tekstem nieautoryzowanym.

Porządek obrad: 

1. Rozpatrzenie wniosków zgłoszonych na 45. posiedzeniu Senatu do ustawy o zmia-
nie niektórych ustaw w związku z określeniem zasad wypłaty emerytur ze środ-
ków zgromadzonych w otwartych funduszach emerytalnych.



(Początek posiedzenia o godzinie 17 minut 11)

(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący Komisji 
Budżetu i Finansów Publicznych Kazimierz Kleina)

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Otwieram wspólne posiedzenie Komisji Budżetu 

i Finansów Publicznych oraz Komisji Rodziny i Polityki 
Społecznej.

Witam wszystkich państwa bardzo serdecznie na na-
szym posiedzeniu. Witam państwa ministrów – panią mi-
nister i panów ministrów.

Proszę państwa, na posiedzeniu komisji zostały zgło-
szone dwa wnioski: wniosek o przyjęcie ustawy bez popra-
wek oraz wniosek o odrzucenie ustawy – to był wniosek 
mniejszości. Natomiast na posiedzeniu plenarnym zostały 
zgłoszone poprawki…

(Głos z sali: Senatora Borowskiego…)
...przez senatora Borowskiego.
(Głos z sali: Jedna poprawka.)
Jedna?
(Głos z sali: Trzy, Panie Senatorze.)
Trzy poprawki.
(Głos z sali: Rozmnożyły się…)
Tak, to niejako zostało rozłożone na części i poprawek 

ich więcej.
Proszę państwa, w pierwszej kolejności będziemy gło-

sowali nad wnioskami zgłoszonymi na posiedzeniu komisji, 
czyli nad tymi najdalej idącymi: nad wnioskiem o odrzu-
cenie ustawy, a w przypadku jego odrzucenia – nad wnio-
skiem o przyjęcie ustawy bez poprawek. Jeżeli te wnioski 
nie przejdą, to będziemy głosowali nad poprawkami.

Proszę bardzo, pan senator wnioskodawca Borowski.

Senator Marek Borowski:
Ja miałbym taką prośbę, żeby pan minister ustosunko-

wał się do moich poprawek zanim odbędzie się głosowanie. 
Dobrze?

(Przewodniczący Kazimierz Kleina: Tak jest.)
Ale przed głosowaniem, bo po głosowaniu to już nie 

warto…

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Tak jest. Oczywiście, że zanim zarządzę głosowanie, 

poproszę państwa ministrów czy pana ministra o ustosun-
kowanie się do tej poprawki.

Dwa pierwsze wnioski znamy, przedyskutowaliśmy je 
i wiemy, jakie jest ich… O ostateczne stanowisko do wnio-
sku o odrzucenie ustawy oraz do wniosku o jej przyjęcie bez 
poprawek poprosimy później. W tej chwili bardzo proszę 
pana ministra o opinię do trzech poprawek zgłoszonych 
przez pana senatora Borowskiego. Te poprawki należy 
przegłosować łącznie.

Proszę bardzo, pan minister Bucior.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Pracy i Polityki Społecznej 
Marek Bucior:

Dziękuję bardzo.
Rzeczywiście zostały zgłoszone propozycje poprawek 

do nowelizacji ustawy, która jest przedmiotem naszych 
prac. Chcę zwrócić uwagę na to, że propozycja mówiąca 
o obniżeniu opłaty od składki z 1,75% do 0,4%… Ja mu-
siałbym ustalić, jaka tu jest intencja, dlaczego to miałoby 
być 0,4%. Jak rozumiem, intencja jest taka, żeby te 0,4%, 
które jest przekazywane do ZUS, było gwarantowane… 
Stanowisko w tym względzie jest negatywne z prostej przy-
czyny. Jeżeli mielibyśmy tak obniżać opłaty od składki… 
Stanowisko rządu byłoby pozytywne, gdyby to było pełne 
obniżenie – do zera – jak również zniesienie opłaty na 
rzecz transferu ze strony ZUS. Stanowisko jest negatywne. 
Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:

Dziękuję panu ministrowi.
Proszę bardzo.

Senator Marek Borowski:

Żebym ja dobrze zrozumiał pana ministra… Czy to 
znaczy, że… Ponieważ ja mogę skorygować…

(Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Pracy i Polityki 
Społecznej Marek Bucior: Nie, już nie.)

Mogę, mogę.
(Wypowiedź poza mikrofonem)
Mogę, Panie Ministrze, mogę.
Rozumiem, że gdybym skorygował tę propozycję i wpi-

sał tam zero, to państwo byście to zaakceptowali.
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(Senator Marek Borowski: Nie, nie… Ja jestem wnio-
skodawcą. Ja powiedziałem, na czym polega moja popraw-
ka i ją złożyłem. Ja mam piętnaście czy dziesięć minut na 
wystąpienie i nie jestem w stanie przeczytać pełnej treści 
poprawki. Ja myślę, że to jest właściwe miejsce na to, żeby 
wymienić poglądy. Prawda?)

Przewodniczący Kazimierz Kleina:

Oczywiście. Proszę bardzo.

Senator Marek Borowski:

To, co powiem w tej chwili, jest bardzo dobrze zna-
ne panu ministrowi, więc mówię to raczej do kolegów 
senatorów. Otóż obecne koszty funduszy, zwłaszcza po 
zmianach, które są w tej ustawie – zmianach, które nie-
które pozycje kosztowe ograniczają – można szacować 
na mniej więcej 0,1% wartości aktywów. Maksymalna 
stawka, którą pobierają od aktywów, to jest 0,54 przy nie-
wielkich funduszach, a przy trochę większych – 0,40 czy 
0,45 itd. To całkowicie wystarcza na pokrycie kosztów, 
całkowicie. Stawka 1,75% od każdej składki wnoszonej 
jest po prostu ekscesywna. Właściwie nie wiadomo, dla-
czego się to utrzymuje… Owszem, można przyjąć, że 
płaci się ZUS 0,4%… No więc, żeby nie było wątpliwości, 
taką stawkę się proponuje od każdej składki. I tylko o to 
chodzi. Dalsze utrzymywanie opłaty od każdej składki 
jest… Nie chcę tu używać mocnych słów i mówić, że to 
jest niemoralne. To po prostu za daleko idzie i absolutnie 
nie jest funduszom potrzebne.

A jeśli chodzi o vacatio legis, jeśli chodzi o termin wej-
ścia w życie, to chciałbym powiedzieć, że gdyby to się 
znalazło w tej ustawie i ten termin to byłby dzień 1 stycz-
nia 2015 r., to fundusze będą miały odpowiedni czas… 
To będzie odpowiedni vacatio legis. Natomiast jeżeli to 
miałaby być nowa ustawa, tak jak pan minister proponuje 
– nie wiem, kiedy ona miałaby wejść w życie – to ten okres 
przystosowawczy się skróci. Tyle. Dziękuję.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:

Dziękuję bardzo.
Panie Senatorze, myślę, że propozycja obniżenia tej 

kwoty do 0,4% rzeczywiście może być atrakcyjna. Myślę, 
że tego mogłaby dotyczyć nasza inicjatywa ustawodaw-
cza i my jako Komisja Budżetu i Finansów Publicznych 
moglibyśmy możliwie szybko się tą sprawą zająć. Jak pan 
wie, w ostatnich czasach ta opłata została obniżona dość 
radykalnie. Ona niestety wielu poprzednich rządów, że tak 
powiem, nie emocjonowała… Szczęśliwie tak się dzieje, 
że w tej chwili proponujemy obniżenie tego do poziomu 
1,75%. Być może rzeczywiście to jeszcze jest za dużo. 
I rzeczywiście… Żeby tę ustawę, że tak powiem, puścić 
do przodu… My jako grupa senatorów moglibyśmy podjąć 
inicjatywę ustawodawczą w tej sprawie i możliwie jak 
najszybciej przeprowadzić…

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Pracy i Polityki Społecznej 
Marek Bucior:
Też nie. Nie w tej chwili…
(Senator Marek Borowski: A, widzi pan.)
Z prostej przyczyny.
(Senator Marek Borowski: Tak?)
Wówczas oczywiście byłoby pole do dyskusji, ale w na-

szym przekonaniu to pole do dyskusji powstałoby dopiero 
w ramach normalnego przedłożenia senatorskiego… Jeżeli 
pan senator przedłoży przygotowany odpowiednio projekt 
ustawy wraz z uzasadnieniem, wraz z oceną skutków re-
gulacji, wtedy zostanie przygotowane stanowisko rządu. 
No ale taki projekt musi przejść trzy czytania w Sejmie. 
W tej chwili nie, gdyż uważamy, że najważniejszą kwestią, 
której musimy pilnować, to jest jak największa pewność 
co do pełnej konstytucyjności tych rozwiązań. Nie mam 
tego przekonania w tym przypadku. Rozwiązania zawarte 
chociażby w poprawkach drugiej i trzeciej nawet nie były 
przedmiotem trzech czytań w Sejmie. Moim zdaniem to 
jest zbyt duże rozszerzenie… O ile poprawka pierwsza… 
No, ta sprawa była, że tak powiem, dotykana w przed-
łożeniu rządowym. Ale poprawki druga i trzecia są zbyt 
daleko idące i stąd moje… Ja bym proponował, aby ta 
propozycja, która jest propozycją ciekawą, została przed-
łożona we właściwej formule. Tym bardziej że data wejścia 
w życie – 1 stycznia 2015 r. – nie uzasadnia wprowadzania 
takich poprawek do przedłożenia rządowego, na którym 
nam bardzo wyraźnie zależy. Nam zależy na tym, żeby 
to weszło jak najszybciej w życie, żeby było jak najdłuż-
sze vacatio legis. Jeżeli zasadnicze przepisy mają wejść 
w życie od 1 lutego 2014 r… Dla nas istotne jest to, aby 
nie opóźniać momentu wdrożenia tych przepisów, aby 
ustawa jak najszybciej znalazła się w Dzienniku Ustaw. 
To zwiększa okres vacatio legis i wzmacnia konstytucyj-
ność tych rozwiązań. Z tych przyczyn – jeszcze raz o tym 
mówię – nasze stanowisko do tych trzech poprawek jest 
w tej chwili negatywne. Oczywiście będziemy mogli te 
wszystkie kwestie dodatkowo analizować po prawidło-
wym przedłożeniu… w ramach normalnego przedłożenia 
senackiego. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Dziękuję bardzo.
(Senator Marek Borowski: Można?)
Oczywiście, ale za chwileczkę. W takich sytuacjach 

w zasadzie nie prowadzi się takiej długiej dyskusji, to jest 
raczej wyjątek… Do tego jest okazja na posiedzeniu ple-
narnym.

(Senator Marek Borowski: Ale na posiedzeniu plenar-
nym nie było tej okazji, ponieważ pan minister na posie-
dzeniu plenarnym się do tego nie ustosunkował.)

(Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Pracy i Polityki 
Społecznej Marek Bucior: Nie znam tej sprawy.)

(Senator Marek Borowski: To ja już na to nic nie pora-
dzę, że pan minister nie znał…)

(Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Pracy i Polityki 
Społecznej Marek Bucior: To pan jest wnioskodawcą.)
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Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Pracy i Polityki Społecznej 
Marek Bucior:
Rząd popiera wniosek o przyjęcie ustawy bez popra-

wek. Dziękuję.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:
Dziękuję bardzo.
Proszę państwa, głosujemy nad pierwszym wnioskiem: 

o odrzucenie ustawy. To jest najdalej idący wniosek.
Kto jest za przyjęciem wniosku o odrzucenie usta-

wy? (5)
Pięć? Proszę głośno powiedzieć…
(Głos z sali: Proszę jeszcze raz.)
Pięć głosów za odrzuceniem ustawy.
Kto jest przeciw? (10)
Dziesięć głosów przeciw.
Kto się wstrzymał od głosu? (0)
Wniosek upadł.
Teraz wniosek o przyjęcie ustawy bez poprawek.
Kto jest za przyjęciem ustawy bez poprawek? (10)
Dziesięć głosów za.
Kto jest przeciw? (5)
Pięć głosów przeciw.
Kto się wstrzymał? (0)
Połączone komisje poparły wniosek o przyjęcie ustawy 

bez poprawek.
Na senatora sprawozdawcę proponuję senatora 

Augustyna. Jednocześnie deklaruję uczestnictwo w pra-
cach w ramach inicjatywy ustawodawczej mającej na celu 
dalsze obniżenie tych opłat.

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Oczywiście wspólnie… Jak rozumiem, pan marszałek 

się do nich włączy.
Przypominam, że jeszcze dzisiaj mamy kolejne posie-

dzenie komisji – o godzinie 19.40.
(Wypowiedź poza mikrofonem)
Tak, Komisja Budżetu i Finansów Publicznych. O go-

dzinie 19.40 w Senacie, w tej samej sali – w sali nr 182. 
Jeśli ktoś chce, to może tutaj pozostać i poczekać na po-
siedzenie.

Zamykam posiedzenie komisji.

Senator Marek Borowski:

Panie Przewodniczący, dziękuję bardzo za taką de-
klarację.

Mnie tylko chodziło o… Panie Ministrze, gdyby pan 
minister powiedział, że po prostu nie ma na to czasu, to 
ja bym to przyjął do wiadomości. Natomiast pan minister, 
że tak powiem, otoczył to wianuszkiem argumentów, które 
trudno jest mi podzielić.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:

Proszę państwa, tak jak mówię, dyskutujemy dzisiaj, 
że tak powiem, w sposób nadzwyczajny. Ewentualnie za-
pytałbym pana ministra, czy jeżelibyśmy… Trudno w tej 
chwili przewidzieć, jaki będzie ostateczny wynik naszego 
głosowania, bo, jak wiadomo, każdy zagłosuje tak, jak 
będzie uważał. Czy uważa pan, że ewentualna inicjatywa 
w tej sprawie, oczywiście jeżeli te poprawki nie przejdą… 
Chodzi o to, żeby możliwie szybko przeprowadzić inicja-
tywę ustawodawczą w celu wprowadzenia zdecydowanie 
niższych opłat niż te zaproponowane w ustawie matce.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Pracy i Polityki Społecznej 
Marek Bucior:

Jestem głęboko przekonany o tym, że zarówno minister-
stwo pracy, jak i Ministerstwo Finansów są w pełni otwarte 
na współpracę w zakresie przygotowania takiej inicjatywy, 
ale inicjatywy osobnej. Nam naprawdę zależy na tym, żeby 
ta ustawa jak najszybciej weszła w życie, jak najszybciej 
została ogłoszona w Dzienniku Ustaw. Dziękuję.

Przewodniczący Kazimierz Kleina:

Dziękuję bardzo.
W takim razie proszę jeszcze o opinię co do tych 

dwóch wniosków: wniosku o przyjęcie ustawy bez po-
prawek oraz wniosku o odrzucenie ustawy. Który z tych 
wniosków – pytam pana ministra, żeby dopełnić formal-
ności – popiera rząd?

 
 

(Koniec posiedzenia o godzinie 17 minut 23)
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